
 
 
 

 

Referat af småskalaudvalgets årsmøde 2025 
Beslutningsreferat  
 
 
Dagsorden for årsmødet 2025 
 
1. Valg af dirigent, referent og stemmetæller 

Elisabeth Rasmussen blev valgt som dirigent.  
 
Dirigenten konstaterede årsmødet lovmæssigt indvarslet. Udvalgets kommissorium har styr på, hvem 
der er valgbare og stemmeberettigede. Og valgkort er udleveret på forhånd.  
 
Camilla Panduro blev godkendt som referent.  
 
Der var ikke behov for stemmetæller, da der er fredsvalg.  
 
Dagsorden blev præsenteret. 
 

 

2. Årsberetning om udvalgets arbejde 

 
a. Forpersonens beretning 

Udvalgets forperson, Johanne Schimming, havde ikke mulighed for at deltage i årsmødet.  
Næstforperson Nanna Thomsen præsenterede forpersonens beretning.  
 
Udvalget har fokus på alsidige, små landbrugsproduktioner.  
I 2025 har udvalget arbejdet med følgende områder: 

- Politisk fokus – i samarbejde med den politiske afdeling i ØL.  
- Samarbejde med vidensinstitutioner – RUC og SDU. 
- Arbejdet med normtimesatser på etableringsstøtte for unge landbrugere, bl.a. via ekspertudvalg under 

Ministeriet for Grøn Trepart.  
- Afholdt netværksmøde på Stokmosegård i november, bl.a. med fokus på input til udvalgets arbejde, 

erfaringsudveksling, netværksdannelse. Der var god opbakning til mødet.  

 
b. Debat og spørgsmål 

Dialog om etableringsstøtten, herunder tilsagn, skat osv.  
Hvis man har spørgsmål til etableringsstøtten, kan man række ud til Nanna Thomsen på nanna-
christopher@andelsgaarde.dk   
 
Der er brug for flere netværksmøder, hvor man mødes fysisk.  
Der kan sagtens været et simpelt møde med egenbetaling.  
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3. Planer for næste års arbejde i udvalget 

I 2025 vil udvalget: 
- Fortsætte dialog med Fødevarestyrelsen omkring rammerne for at være et småskalalandbrug, så 

det er lige til og rimelige vilkår for disse.  
- Fokus på at undgå ”lokal-washing” af fødevarer, f.eks. restauranter, spisesteder og institutioner 

som brander sig på, at de bruger lokale fødevarer, uden at man ved, hvad lokale fødevarer betyder 
(i regi af EU-projekt) 

- Fokus på spisemærkets overlevelse  
- Forskningsprojekt med RUC 
- Mere tilgængeligt for små producenter at søge puljer  

 
Generelt, er arbejdet i udvalget præget af de input, som udvalget får fra netværk og medlemmer.  
 
De nye medlemmer af udvalget har selvfølgelig mulighed indflydelse på det arbejde, som foregår i 
udvalget. 
 
Forslag til emne i udvalget: 

- Kommende krav om container til bl.a. affaldsæg, affaldsdyr osv. (ny forordning) 
- Kørsel af egne dyr til slagtning. Den nuværende grænsen på 60 km virker meget arbitrær og svær at 

efterkomme – kunne udvalget undersøge mulighed for at lempe kravene? 
o Samle erfaringer med Kød- og naturgræsserudvalget og Æg- og fjerkræudvalget og sende et 

samlet forslag ind til Fødevarestyrelsen.  
 
 
Generel debat og spørgsmål: 
Spisemærket:  

- Arbejdet med det Økologiske Spisemærke fortsætter – Sybille har flere møder med politikerne om 
det.  

- FØL har bevilliget midler til projekter omkring spisemærket i 2025.  
- Opfordring til at søge fonde, som kan lave et interaktivt kort over spisesteder, som har det 

økologiske spisemærke.  
- Opfordring til samarbejde med kommuner om økologisk bespisning internt i kommunen – man kan 

trække på erfaringer fra Nordsjælland, tag fat i Nanna Thomsen og Jakob Feilberg 
(jakob@tothaven.dk) 

 
Økologiske frø: 

- Helge Bülow sidder i udvalg, som arbejder med Frødatabase Organic X Seed – hvis man har input til 
det, må man meget gerne tage fat i ham på helgebulow@gmail.com  

- Formål: flere og bedre økologiske frø tilgængeligt  
 
Dialog om krav for økologiske æg: 

- Opfordring til at kontakte Landbrugsstyrelsen for kravene til økologiske krav og orientere dig i 
økologivejledningen  

- Kontakt Hester for mere information på hestercallagan@gmail.com  
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4. Valg af 3 udvalgsmedlemmer for 2 år, og 1 suppleant (jf. kommissorium).  

På valg i 2025 er: 
 

- Johanne Schimming  
- Robert Mouritsen  
- Moanna Quynh  

 
Der er tre ledige ordinære pladser og én ledig suppleantplads. Derfor er der fredsvalg.  
Johanne Schimming, Moanna Quynh, Robert Mouritsen er valgt ind på de ordinære pladser.  
Bo Normann er valgt ind som suppleant. 
 
 
5. Eventuelt 
 

Dialog om afsætning: 
- Udfordring i Vestjylland, men god vækst i Østdanmark.  
- Vigtighed af markedsføring og kun at henvende sig til de kæder, restauranter osv., som er villige til 

at betale den pris, det koster. 
- Vigtigheden af kommunikation omkring hvad fordelene ved økologi i.  

 
Michael Kjerkegaard orienterer om salget af økodag. 
Midlerne fra salget skal gå til at udvikle et nyt event, som kan skabe opmærksomhed om økologien.  
Hvis man har forslag til, hvad eventet skal indeholde, så kontakt gerne Michael Kjerkegaard og Kirsten 
Bach-Holck.  
Høstmarked fortsætter, og det nye event skal gerne supplere de eksisterende arrangementer.  
 
Der efterspørges en oversigt over småskalalandbrug.  
 
Udvalget vil gerne samarbejde tættere med andre organisationer og foreninger, bl.a. Fri Bønder – levende 
land osv.  
 
Mere kommunikation om de gode historier, hvor småskalalandbrug lykkes og blomstre.  
 
 
 
 
 

Dirigent Elisabeth Rasmussen  Referent Camilla Panduro 
  


